
   خراسان جنوبي: مس��ئول اردويي، راهيان نور و گردشگري سپاه 
انصارالرضا)ع( خراس��ان جنوبي گفت: 6 هزار نفر از استان تا نيمه اول 
فروردين ماه س��ال آينده به مناطق عملياتي جنوبي اعزام مي ش��وند.  
مجتبي قنبري بابيان اينكه ابتداي بهمن ماه اولين كاروان به جنوب كشور 
اعزام خواهد شد، افزود: تا نيمه فروردين ماه سال آينده قريب به 6 هزار 
نفر از خراسان جنوبي به اين مناطق اعزام مي شوند.  قنبري با بيان اينكه 
اوايل بهمن به مدت يك ماه اعزام دانش آموزان را خواهيم داشت، گفت: 
پيش بيني مي شود قريب به 2 هزار دانش آموز پسر و دختر در قالب ۴۵ 
كاروان به جنوب كشور اعزام شوند.  وي بابيان اينكه از اعزام دانشجويان 
به مناطق عملياتي جنوبي هم از دهم اسفندماه آغاز خواهد شد، افزود: 

در اين بخش هم بيش از هزار و ۵۰۰ نفر اعزام خواهيم داشت. 
   ايلام: رئيس دانشگاه علوم پزش��كي ايلام گفت: بيمارستان ۳۷6 
تختخوابي ايلام با ۸۰ درصد پيشرفت س��ال آينده ساخت ساختمان 
آن به اتمام مي رسد.  كريمي همتي اظهار داشت: 6۳ طرح بهداشتي و 
درماني در سطح استان ايلام در دست ساخت است، يكي از مهم ترين 
پروژه هاي درماني استان ايلام بيمارستان ۳۷6 تختخوابي ايلام است كه 
پيشرفت فيزيكي اين طرح از ۵۰ درصد به ۸۰ درصد رسيده است.  وي 
تصريح كرد: در مطلوب ترين شرايط ارديبهشت ماه سال آينده احداث 
فيزيكي اين طرح به پايان خواهد رسيد.  وي با اشاره به بهره برداري از 
مركز شيمي درماني استان در بيمارستان شهيد مصطفي خمينی، افزود: 
استان ايلام تنها اس��تاني بود كه بخش شيمي درماني نداشت و عموماً 

بيماران به كرمانشاه و ديگر استان هاي مجاور مي رفتند. 
   بوش�هر: فرماندار گناوه گفت: در طرح اينترنتي كردن نسخه هاي 
پزشكي كه شهرستان گناوه به عنوان پايلوت اجراي اين طرح در استان 
بوشهر انتخاب شده است آماده همكاري در اين زمينه هستيم.  سيدعلي 
پاك نژاد اظهار داشت: بيمه ها تكميل كننده سلامت افراد جامعه است 
و در دولت تدبير و اميد در حوزه س��لامت اتفاق هاي خوبي رخ داده و با 
وجود محدوديت هاي منابع مالي دولت به تعهدات خود نسبت به بيمه 
عمل كرد.  وي افزود: پرداخت بدهي بيمه ها از خدمات قابل تحس��ين 
دولت تدبير و اميد در حوزه سلامت اس��ت كه اتفاق افتاده است و اميد 

است كه اين اتفاق در سال هاي آينده ادامه داشته باشد.

از آنجا كه درياي عمان به  واسطه اتصال مستقيم 
خود به اقيانوس هند منبع بس��ياري از گونه هاي 
ماهي و به ويژه ماهي هاي غيرخوراكي است كه به  
دليل ملاحظات ش��رعي مورد استفاده مسلمانان 
نيست، لذا كشورهاي حوزه اقيانوس هند و درياي 
عمان از سال ها پيش برنامه هاي ويژه اي براي صيد 
صنعتي اينگونه از ماهيان اجرا كرده اند.  در حالي كه 
مخالفان اين نوع از كشتي ها معتقدند اين روش از 
صيد موجب مي شود تا تمامي ذخاير درياي عمان به 
تاراج رفته و عملاً ذخاير بسياري از گونه هاي كمياب 
از بين برود. موافقان مي گويند كشتي هاي ترال در 
عمق ۳۰۰ متري و به فاصله 1۰ مايل از ساحل صيد 
مي كنند كه منافاتي با صيادان محلي و ساحلي ندارد 
و علاوه بر آن، تنها ماهيان غيرشرعي از سوي آنها 

صيد مي شود و براي كشور درآمد ارزي مي آورد. 
    فعاليت 3هزار قايق صيادي بي مجوز 

از آنجا ك��ه صيادي يكي از مهم تري��ن راه ها براي 

كسب درآمد صيادان ساحلي سيستان و  بلوچستان 
به ش��مار مي رود، لذا اين مهم موجب ش��ده تا در 
س��ال هاي اخير بس��ياري از مردم اين مناطق به 
اين ش��غل روي آورند.  با اين حال به دليل برخي 
محدوديت هاي اعمال ش��ده از س��وي شيلات ، 
بس��ياري از صيادان مجبور مي شوند بدون مجوز 
به دريا بروند و اقدام به صي��ادي كنند.  مديركل 
ش��يلات سيس��تان و بلوچس��تان با تأيي��د اين 
موضوع مي گويد:» در 11 بندر صيادي سيستان 
و بلوچس��تان بيش  از 1۴۰۰ قايق صيادي و بالغ 
 بر 9۰۰ فروند لن��ج صيادي داريم ك��ه عمدتاً در 
آب هاي فراساحل و نزديك به آب هاي بين المللي 
اقيانوس هند صيد مي كنند.« با اين حال گزارش ها 
حاكي از آن اس��ت كه اين آمار بالات��ر از اين بوده 
چراكه طي س��ال هاي اخير برخي محدوديت ها 
سبب شده تا مجوز جديدي براي صيادان جديد 
صادر نشود.  هدايت الله ميرمرادزهي در تأييد اين 

موضوع مي افزايد: »از 1۷ سال پيش تا كنون، صدور 
مجوزهاي صيد جديد براي قايق هاي صيادي كه در 
آب هاي ساحلي كه عمدتاً تا حداكثر 12 مايل صيد 
مي كنند صادر نشده است و دليل آن نيز اين است 
كه ذخاير دريايي در اين محدوده س��احلي اندك 
و در برخي م��وارد رو به انقراض اس��ت، لذا از آنجا 
كه سياست سازمان شيلات حفظ ذخاير دريا در 
آب هاي ساحلي است،به همين  دليل، محدويت 
منابع و آبزيان توسط سازمان شيلات سبب شده 

تا صدور مجوز جديد لغو شود.« 
    مجوز تنها برای 250 قايق

با وج��ود اينكه مديران ش��يلات اطلاعات جامع و 
منسجمي از تعداد قايق هاي صيادي بدون مجوز 
در سيستان و بلوچستان ندارند، اما بررسي ها نشان 
مي دهد حداقل ۳هزار قايق صيادي در اين سال ها 
بدون مجوز فعاليت مي كنند.   با توجه به اينكه در 
منابع ساحلي با محدوديت شديد مواجه هستيم، اما 

به فراخور منابع آبي درخواست مجوز صيد از سازمان 
شيلات ش��ده و س��ازمان پس از دو دهه قرار است 
تنها به 2۵۰ قايق مج��وز صيد اعطا كند.  مديركل 
شيلات سيس��تان و بلوچس��تان در اين خصوص 
مي گويد:»اين سازمان نمي تواند براي ۳هزار قايق 
صيادي به صورت يكجا مجوز صادركند چراكه به  
هيچ  عنوان منابع آبي در خط س��احل اين اجازه را 
نمي دهد؛چراكه بس��ياري از گونه ها در سال هاي 
اخير به دليل صيد بي روي��ه رو به انقراض رفتند.« 
ميرمرادزهي مي افزايد: »همچنين براي قايق هاي 
جديد هم با رعايت محدوديت  هاي زمان، مكان و 
نحوه صيد مجوز صادر مي شود؛ صيادان طبق برنامه 
شيلات و با روش صيد انتخابي به صيد مي پردازند  
نه با روش صيد انتظاري كه هرچه در تورشان آمد 
جمع كنند.« وي با اشاره به هدايت صيادان به صيد 
فراساحل ادامه مي دهد: » سياست اصولي و اساسي 
سازمان شيلات تقويت ناوگان فراساحلي و افزايش 
بهره وري از دريا در آب هاي فراساحل است، هرچند 
سيستان و بلوچستان رتبه اول صيد و صيادي ايران 
به خاطر عمدتا صيد صيادان فراساحل را دارد و اين 
صيادان با بيش  از 9۰۰ فروند لنج خود در آب هاي 
كميسيون بين المللي تن ماهيان اقيانوس هند با 
حداقل ۳۰ تا ۳۵ روز درياروي و فاصله هاي بيش از 
2هزار مايل به صيد مي پردازند اما بنا داريم با تقويت 
ناوگان صيادي فراساحل به برداشت حداكثري از 
كميسيون برسيم. ما در برداشت عقبيم و بسياري از 
كشورهاي پيشرفته با روش هاي نوين خيلي بيشتر 
از ما صيد مي كنند.« يكي از مشكلاتي كه مديران 
شيلات بستان سيستان وبلوچس��تان با آن مواجه 
هستند استفاده از روش هاي سنتي صيد است كه با 
توجه به شرايط امروزي رقبا در صيد مقرون به صرفه 
نيست.  مديركل شيلات سيس��تان و بلوچستان 
با تأييد اين مهم مي گويد: »ب��راي افزايش ميزان 
بهره وري ناوگان فراس��احلي، تغيير روش صيد از 
سنتي به مدرن، اعزام كشتي هاي پشتيبان به همراه 
لنج ها و اعزام كشتي هاي بزرگ صيد صنعتي را به 
آب هاي فراساحلي در دستور كار داريم؛ چراكه تنها با 
اعزام كشتي هاي بزرگ صيد صنعتي كه همين حالا 
هم به  صورت موردي از چابهار اعزام مي شوند، ميزان 
صيد سيستان و بلوچستان به  صورت قابل توجهي 
افزايش مي يابد.« اين در حالي است كه كشتي هاي 
صيد صنعتي ظرفيتي بي��ش  از 2 هزارتن دارند و 
ناوگان صيادي و لنج هاي سنتي ظرفيت حداكثر 
1۰۰ تا 12۰ تن دارند، لذا براي تقويت ناوگان سنتي 
شيلات اعزام كشتي هاي پشتيبان را در نظر گرفته 
است كه اين كشتي ها با تأمين نيازهاي لنج از جمله 
آذوقه، سوخت و انبار مدت درياروي را افزايش مي 
دهند و ميزان صيد و بهره  وري لنج ها را بالا مي برند. 

طي چند ماه اخير اخبار زيادي در رابطه با صيدهاي غيرمجاز خارجي ها 
در س�ايت ها و ش�بكه هاي اجتماعي دس�ت به دس�ت مي چرخيد که 
موجب شد بارها و بارها هشدارهايي در خصوص نابودي ذخاير دريايي 
خليج فارس و درياي عمان از سوي کارشناس�ان به مسئولان گوشزد 
شود.  حالا خبرها حكايت از آن دارد که بنا بر آمار رسمي و غيررسمي 

حداقل 3هزار قايق صيادي در سيس�تان و بلوچس�تان ب�دون مجوز 
مش�غول ماهيگيري هس�تند. اين اتفاق�ات در حال�ي رخ مي دهد که 
اکثر آنها تنها راه امرار معاشش�ان از اين طريق است و بيش از 17سال 
اس�ت به طور غيرقانوني به دل دري�ا مي زنند و هنوز هيچ س�ازمان و 
مس�ئولي درصدد صدور مج�وز يا س�ازماندهي آنها برنيامده اس�ت. 

مالچ پاشي به عنوان 
ميترا شهبازي
   گزارش 2

راه حل�ي موقتي 
براي رف�ع معضل 
ريزگردهاي خوزستان، سيستان و بلوچستان و 
كرمان شناخته مي شود. شيوه اي كه نه تنها به 
گفته كارشناسان در طولاني مدت بي فايده است، 
بلكه بعد از فرسايش اين مواد نفتي منجر به بلند 
ش�دن ريزگردهاي نفتي و خس�ارتي چندين 
برابري به محيط زيست مي شود. با اين حال باز هم 
متوليان ب�ه اين ش�يوه تأكيد دارن�د و به جاي 
درخت كاري و توسعه پوشش گياهي در مناطق 
مستعد ريزگرد، مالچ پاشي مي  كنند. مالچ هايي 
كه حيات وحش را به خطر انداخته و موجب از بين 
رفتن گونه هاي ارزش�مند جانداران مي ش�ود. 

    
همين كه هوا گرم شود، ريزگردها هم بر مي گردند 
و آسمان شهرها و روستاهاي بسياري را غبارآلود 
مي كنند. ريزگردهايي كه همين امروز بايد چاره اي 
براي مهار آنها انديش��يد. بنابراين كارشناسان و 
مسئولان بسياري در سطح كشور به دنبال شيوه اي 
با دوام تر و مؤثر تر براي رفع اين معضل هس��تند. 
معضلي كه از مالچ پاشي تا درخت كاري و توسعه 
پوشش گياهي و مديريت منابع آبی براي آن تجويز 
مي شود. البته در اين بين به طور حتم درخت كاري 
و گسترش پوشش سبز راهكاري با دوام تر اما در 
ابتداي مسير دشوار تر است. چراكه نهال هاي تازه 
كاشته شده بايد براي مدتي نه چندان كوتاه زير 
نظر و مراقبت باشند. از همين رو شايد به نظر برسد 
كه درخت كاري راهي زمان بر است. اما با اين حال 
نكته مثبتي كه اين شيوه دارد، اين است كه نه تنها 
خسارتي به محيط زيست وارد نمي كند،  بلكه به 

گسترش زيستگاه هاي جانداران نيز كمك بزرگي 
مي كند. با اين حال باز هم مس��ئولان مالچ پاشي 
را انتخاب مي كنند. ش��يوه اي كه نه تنها به گفته 
كارشناسان محيط زيست معضل ريزگردها را براي 
مدتي طولاني برطرف نمي كنند،  بلكه در زمان مالچ 
پاشي موجب نابودي گونه هاي ارزشمند بسياري 
هم مي شوند. علاوه بر اين تاريخ انقضاي اين طرح 
نيز كوتاه است و خيلي زود مالچ ها پوسيده شده و 
ريزگردهاي نفتي بلند شده و خسارت بزرگي به 
محيط زيست وارد مي كنند و منجر به خطر افتادن 
سلامتي مردم هم مي شود. گفته مي شود كه دولت 
برنامه مالچ پاشي بيش از 12 هزار هكتار از اراضي 
مستعد ريزگرد خوزس��تان را تا پايان سال دنبال 
مي كند. برنامه اي كه نه تنها در خوزس��تان،  بلكه 

در مناطق ديگري همچون سيستان و بلوچستان، 
كرمان و هر منطقه اي ديگر كه احتمال ريزگردي 

شدن دارند هم انجام مي شود. 
   مالچ پاشي دردي را دوا نمي كند

در حال حاضر مناطقي چون بستان، چذابه و فكه 
در استان خوزس��تان كه اين روزها به مالچ هاي 
نفتي آغشته مي شوند زيس��تگاه جانوراني چون 
افعي شاخدار عربي، بواي ش��ني عربي، آگاماي 
س��روزغي عربي، اس��كينك معمولي، سوسمار 
انگشت شانه اي اشميت، همچنين انواع و اقسام 
حش��رات و پس��تانداران كوچك مث��ل جربيل 
پاسفيد، پامسواكي و مهمتر از همه آهوي شني 
هس��تند؛ آهوهايي كه در فهرست سرخ اتحاديه 
جهاني حفاظت از طبيعت قرار دارند. امير سرخه، 

فعال محيط زيست خوزستان ضمن اظهار نگراني 
در خص��وص مطالب ف��وق مي گوي��د: »فعالان 
محيط زيست بارها نسبت به اين اقدام مسئولان 
اعتراض كرده ان��د. اقدامي كه نه تنه��ا منجر به 
خس��ارت ديدن محيط زيس��ت مي ش��ود، بلكه 
هزينه بر هم هست اما با توجه به اصرار مسئولان بر 
ادامه مالچ پاشي، ورود دستگاه هاي نظارتي به اين 
مقوله، تنها راه نجات طبيعت خوزستان از نابودي 
ابدي به نظر مي رسد.« لازم به ذكر است كه پيش 
از اين پرويز كردواني، پدر علم كويرشناسي ايران 
و اسماعيل كهرم، مشاور س��ابق رئيس سازمان 
حفاظت از محيط زيست در دوره رياست معصومه 
ابتكار نيز بارها نسبت به پيامدهاي جبران ناپذير 
مالچ پاش��ي هش��دار داده اند و گفته مي شود كه 
پاشيدن اين حجم از مواد چرب نفتي در طبيعت 
اقدامي كارشناس��ي نشده اس��ت كه زيست بوم 
منطقه را براي هميش��ه از بين مي برد. مضاف بر 
اين مش��كلات اين مواد نفت��ي در افزايش دماي 
اين مناطق ني��ز مؤثر خواهند ب��ود. لازم به ذكر 
است كه طي چند روز گذش��ته عكس هايي از به 
دام افتادن حيوانات در مواد نفتي و از بين رفتن 
جانداراني همچون خارپشت، افعي شاخدار عربي 
و چندين گونه گياهي با ارزش منتشر شده است 
كه خود گواهي بر زيان بار بودن اين ش��يوه براي 
مهار ريزگردها اس��ت. بنابر اين وقت آن رسيده 
كه متوليان به جاي صرف هزينه براي طرح هاي 
ناكارآمد به دنبال ش��يوه هاي مؤثر و دوس��تدار 
طبيعت باشند. شيوه هايي كه يكي از آنها پروژه 
توسعه پوشش گياهي با درخت كاري است. كاري 
كه سال گذشته سپاه با كاشت چندين هزار اصله 

درخت در استان خوزستان انجام داد. 

درختكاري و مديريت منابع آبي تنها راه حل مهار ريزگردهاي خوزستان
مالچ پاشي حيات وحش جنوب کشور را تهديد مي کند
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انتظار 17 ساله 3 هزار ماهيگير براي صدور مجوز صيد

 بهره برداري از بيمارستان
 1۶۰  تختخوابي پارس آباد در دهه فجر   

فرماندار شهرستان پارس آباد مغان از     اردبيل
بيمارس�تان۱۶0   از  بهره ب�رداري 

تختخوابي پارس آباد در دهه فجر امسال خبر داد. 
علي علايي گف��ت: افتتاح و بهره برداري بيمارس��تان 16۰ تختخوابي 
شهرستان كه به دليل كس��ورات جزئي و كمبود اعتبار به سال آينده 
موكول شده بود، با پيگيري و جذب اعتبار 1۰ ميلياردي عمليات تكميل 
آن تسريع و در دهه فجر امسال به صورت كامل مورد بهره برداري قرار 
خواهد گرف��ت.  وي افزود: هر چند افتتاح بيمارس��تان ش��هدا بخش 
عمده اي از مشكلات درماني شهرستان پارس آباد را مرتفع مي سازد، 
اما همچنان حوزه بهداشت و درمان شهرستان نيازمند تكميل و تجهيز 
مراكز درماني بوده و اين شهرس��تان حدود ۳۰۰ تخت بيمارس��تاني 
كمبود دارد.  فرماندار شهرستان پارس آباد با اشاره به اينكه پرستاران 
يكي از اقشار زحمت كش جامعه هستند، تصريح كرد: تلاش و زحمات 
پرستاران در قياس با ساير اقش��ار جامعه غير قابل مقايسه است زيرا 
پرستاران ايثارگران حقيقي جامعه امروز هستند و زبان از بيان محبت ها 

و وسعت خدمات اين قشر زحمت كش قاصر است.  
علايي خاطر نش��ان كرد: طبق مذاكرات صورت گرفته هر گونه بحث 
معاوضه بيمارستان امام خميني)ره( و بيمارستان جديد شهدا منتفي 
است و به زودي از سوي دانشگاه علوم پزشكي استان براي بيمارستان 

جديد نيرو جذب خواهد شد. 

  كميته امداد اصفهان 
از مددجويان اجاره نشين حمايت مي كند     
كميته امداد اصفهان از مددجوياني كه     اصفهان
صاحب منزل مسكوني نيستند حمايت 
و آن ه�ا را در پرداخ�ت وديع�ه و اجاره مس�كن ي�اري مي دهد. 
معاون حمايت و س��لامت كميته امداد اصفهان با اعلام خبر فوق گفت: 
بيش از 2 ميليارد و 1۷۴ ميليون تومان تا پايان پاييز امسال براي حمايت 
از مددجويان اجاره نش��ين در قالب كمك هزينه اجاره و وديعه مس��كن 
توسط كميته امداد اصفهان پرداخت شده اس��ت.  جلال يزداني با بيان 
اينكه هزينه هاي مربوط به مسكن سهم بزرگي از سبد مخارج خانوارهاي 
نيازمند شهري را به خود اختصاص داده  است، افزود: كمك به تأمين مسكن 
و سرپناه مناسب براي نيازمندان، كمك به توانمندي و عزتمندي آن هاست.  
وي خريد و احداث مسكن مناسب براي نيازمندان در شهرها را با مشكلات 
زيادي مواجه دانست و گفت: در اين شرايط حمايت از مددجويان از راه 
پرداخت كمك هزينه اجاره ماهيانه و همچنين مشاركت در تأمين وديعه 
مسكن، عملي تر و سريع تر است.  اين مسئول بيان كرد: 1۳ هزار خدمت در 
اين زمينه در 9 ماهه سپري شده از سال جاري با اعتباري بيش از 2 ميليارد 
و 1۷۴ ميليون تومان به جامعه تحت حمايت كميته امداد در استان اصفهان 
ارائه شد.  معاون حمايت و سلامت كميته امداد اصفهان اظهار داشت: علاوه 
بر كمك هزينه اجاره مبالغي نيز براي كمك به تأمين وديعه نيز به شكل وام 

و كمك بلاعوض در اختيار مددجويان واجد شرايط قرار مي گيرد. 

رئيس سازمان برنامه و بودجه کشور خبر داد
 اختصاص ۲۸۰۰ ميليارد تومان 

براي اجراي ۶3 مصوبه در گلستان  
در س�ال هاي ۹2 ت�ا ۹5 ح�دود ۱5۸5     گلستان
ميليارد تومان اعتبار به استان گلستان 
اختصاص داده شده كه در مقايسه دولت قبل 2 برابر بيشتر شده است. 
دكتر محمدباقر نوبخت معاون رئيس جمهور و رئيس س��ازمان برنامه و 
بودجه كشور با عنوان كردن مطلب فوق گفت: در سال 96 و 9۷ حدود 
1266 ميليارد تومان اعتبار از سوي س��ازمان برنامه و بودجه كشور به 
استان پرداخت شده است. كه در مقايسه با دوره قبل 2/۳ برابر ميانگين 
پرداختي ها افزايش يافته اس��ت.  وي با اش��اره به تعهد سازمان برنامه 
و بودجه كش��ور در دور اول س��فر دولت به استان اش��اره كرد و گفت: 
121مصوبه با اعتبار 6۳1 ميليارد تومان به س��ازمان ابلاغ شد كه ۷۵۴ 
ميليارد تومان به صورت نقد و اسناد مالي مبادله و پرداخت شده است.  
به گفته اين مسئول، س��ازمان برنامه و بودجه كشور براي اجراي كامل 
طرح هاي دور اول س��فر باي��د ۸۵ ميليارد تومان ديگ��ر پرداخت كند.  
نوبخت به سفر دور دوم هئيت دولت به استان گلستان اشاره كرد و گفت: 
براي 6۳ طرح 2 هزار و ۸9۴ ميليارد تعهد شده است كه 1۴۳۴ ميليارد 
تومان را خزانه، 2۵۰ ميليارد تومان از محل منابع صندوق توسعه ملي، 
1۵۸ ميليارد از محل منابع داخلي دستگاه ها و 1۰۵2 ميليارد تومان نيز 
از سوي بخش خصوصي تأمين مي شود.  وي ادامه داد: براي حدف نقاط 
حادثه خيز ۳۰ميليارد تومان و زائر سراي رضوي و آسايشگاه معلولان نيز 
در مجموع بايد ۵۰ ميليارد تومان ديگر به اين اعتبارات اضافه كرد.  رئيس 
سازمان برنامه و بودجه كشور در پايان تصريح كرد: سه سرمايه گذاري 
بزرگ صنعتي در سه استان شمالي كش��ور اجرا مي شود كه يكي از اين 

طرح هاي بزرگ صنعتي در استان گلستان اجرا خواهد شد. 

 بازارچه هاي سنتي در سمنان 
راه اندازي مي شود  

شهردار س�منان از راه اندازي بازارچه هاي     سمنان
سنتي در آينده نزديك در اين شهر خبر داد. 
سيدمحمد ناظم  رضوي با اشاره به برخي از اهداف راه اندازي اين بازارچه ها 
گفت: اين بازارچه با هدف ايجاد فرصت شغلي براي افرادي است كه در 
حوزه محصولات سنتي فعاليت دارند.  وي با بيان اينكه راه اندازي بازارچه ها 
سبب مي شود تا توليدات محلي به صورت مستقيم عرضه شود خاطرنشان 
كرد: راه اندازي بازارچه هاي سنتي در رونق اقتصادي شهر نيز مؤثر است.  
شهردار سمنان افزود: علاوه بر اين راه اندازي بازارچه هاي سنتي در اين 
شهر در ترويج فرهنگ بومي و سنتي نيز مؤثر است.  ناظم رضوي با بيان 
اينكه بايد از ظرفيت بخش خصوصي بيش از پي��ش بهره گرفت افزود: 
راه اندازي بازارچه هاي سنتي در سمنان با مشاركت سرمايه گذاران ايجاد 
مي شود.  وي با اش��اره به ديگر برنامه هاي شهرداري سمنان براي رونق 
اقتصادي در شهر افزود: ايجاد خانه سفال از ديگر اقدامات و برنامه هايي 
است كه در دستور كار قرار دارد.  شهردار سمنان با اذعان به اينكه سمنان 
از نظر صنايع دستي به ويژه ساخت سفال داراي ظرفيت مطلوبي است 
خاطرنشان كرد: در س��منان هنرمندان زيادي وجود دارد كه در بخش 
صنايع دستي فعاليت دارند و ايجاد اين بازارچه هاي سنتي فرصت شغلي 
مناسبي را براي اين افراد فراهم مي كند.  ناظم رضوي گفت: خيابان هاي 
امام خميني)ره(، طالقاني و خيابان سعدي مكان هاي جانمايي شده براي 
ايجاد اين بازارچه هاي سنتي اس��ت. وي گفت: فضايي در ضلع جنوبي 

بلوارعلويان نيز براي ايجاد خانه سفال پيش بيني  شده است. 

سيستم گرمايشي 3۰ درصد مدارس عشايري 
كهگيلويه و بويراحمد استاندارد نيست   

مديركل آموزش و پرورش عشاير     كهگيلويه و بوير احمد
اس�تان كهگيلوي�ه و بويراحمد از 
غير استاندارد بودن سيستم گرمايشي 30 درصد مدارس عشايري 

اين استان خبر داد. 
اسماعيل رضايي نيك گفت: ۷۰ درصد سيس��تم گرمايشي مدارس 
عشايري اين استان استاندارد هس��تند و ۳۰ درصد مابقي استاندارد 
نيستند.  وي اظهار كرد: اين ۳۰ درصد كلاس هاي آنها چادر هستند كه 
قابليت استانداردسازي ندارند و دنبال راهكاري براي استانداردسازي 
آنها هس��تيم.  مديركل آموزش و پرورش عشاير اس��تان كهگيلويه و 
بويراحمد خاطرنشان كرد: ۳6۵ مدرسه عشايري با 2۴۰ كلاس درس 
در سطح استان كهگيلويه و بويراحمد وجود دارد كه ۳6۰۰ دانش آموز 
در اين مدارس مشغول به تحصيل هستند.  رضايي نيك تصريح كرد: 
مهم ترين مشكل آموزش و پرورش عشاير استان راه اندازي هنرستان 
فني و حرفه اي است كه پيگير هستيم در راستاي عدالت آموزشي اين 
هنرستان در روستاي گنجه اي شهرس��تان بويراحمد براي فرزندان 

عشاير تجهيز شود و در اين زمينه به كمك خيرين نيازمنديم.  
وي ادامه داد: اين هنرستان براي مجهز شدن به امكانات و تجهيزات 
لازم نياز به يك ميليارد تومان اعتبار دارد.  مديركل آموزش و پرورش 
عشاير اس��تان كهگيلويه و بويراحمد عنوان كرد: 6۰ درصد مدارس 
عشايري اين استان هوشمندسازي شده اند.  رضايي نيك اضافه كرد: 
حدود 6۰ مدرسه پوش��يده از چادر در مناطق عشايري استان وجود 
دارد كه بيشتر اين تعداد در مناطق گرمسير هستند و مابقي ساختمان 

مجهز و مدارس پيش ساخته مي باشند. 

88498441سرويس  شهرستان

محمدرضا سوري
   گزارش يك

تکميل متروی قم، شايد وقتی ديگر
بعد از ترامواي قم که با ه�در دادن بيش از 200 ميلي�ارد تومان از 
بودجه هاي شهري به صورت نيمه کاره رها شد و مسئولان شهري 
قم به اين نتيجه رسيدند که نبايد بيش از اين روي طرحي که پاياني 
برايش مشخص نيست سرمايه گذاري کنند، حالا نوبت به متروي قم 
رسيده. پروژه اي که با ياس به آن نگريسته مي شود و معاون فني و 
عمراني شهردار قم در رابطه با آن معتقد است، اينكه بتوانيم تاريخي 
براي تأمين تجهيزات مترو مطرح کنيم امكان ندارد و شايد از نظر 
ساختماني افتتاح مترو در سال ۹۸ امكان پذير باشد اما براي تأمين 
تجهيزات مترو هيچ نقطه روش�ن و قابل پيش بين�ي وجود ندارد. 

    
برنامه ريزي هاي پروژه متروي قم از اواسط سال گذشته و در پي مصوبات 
شوراي عالي فني و موافقت هايي كه با پيمانكار انجام شد، صورت گرفت. 
اما در اين برنامه ريزي ها پيش بيني ش��ده بود تا در افقي 1/۵ ساله و تا 

پايان سال 9۷ اين پروژه به مرحله بهره برداري برسد. 
از همان ابتدا و در خط اول متروي قم به طول 1۴ كيلومتر، ساخت 1۴ 
ايستگاه از قلعه كامكار تا جمكران در دستور كار قرار گرفت. اين پروژه 
در دو فاز شامل ۵/2 كيلومتر تا ميدان شهيد مطهري و مابقي در فاز دوم 

تا جمكران پيش بيني شده است. 
هر چند در حال حاضر كارگاه عمراني براي تكميل فاز يك فعال است اما 
با بروز مشكلات و نوسانات ارزي طي ماه هاي اخير كارها يكي يكي كند 
و كند تر شده و بسياري از برنامه ها زمين مانده است.  در همين رابطه 
معاون فني و عمراني شهردار قم با بيان اينكه حفاري تونل پروژه تكميل 
شده است، مي گويد: »البته تا اوايل امسال همين وضعيت جلو رفت و 
در اين تلاطم ها و تحولات ارزي و قيمت كارها سرعت پروژه كند شد، هر 
چند قاعدتاً مباحث مربوط به خريد تجهيزات خصوصاً در بخش ناوگان 

و مترو، به همكاري كشورهاي خارجي وابسته است.«
عليرضا قاري قرآن با اش��اره به وعده هايي كه در خصوص افتتاح مترو 
در سال 9۸ داده شده است، تصريح مي كند: »مسائل مترو كاملًا روشن 
است و تلاش بر اين اس��ت كه با حداقل امكانات كار را آماده كنيم اما 
براي زمان تأمين تجهيزات نقطه روشني وجود ندارد كه اگر روشن شود 

پيش بيني زمان افتتاح ممكن خواهد بود.«
وي خاطرنشان مي كند كه وعده هايي هم كه ما داده ايم در اوايل سال و 
سال گذشته بوده در حالي كه امروز شرايط به شدت تغيير كرده است. 

    ضرر پيمانكار و پروژه از تأخير
قرارداد متروي قم در سال 9۷ بالغ بر ۴۴۷ ميليارد تومان منعقد شده كه 
در طول 1۴/۸ كيلومتر در 1۴ ايستگاه برنامه ريزي شده است؛ ايستگاه 
A1 در محدوده جمكران خط را به حرم مطهر و در نهايت به ايستگاه 

قلعه كامكار متصل مي كند. 
با اينكه ايس��تگاه هاي ميدان مطهري تا قلعه كامكار در حال س��اخت 
است و دو ايستگاه در بخش هايي از مسير اجرا شده است و تونل مكانيزه 
مترو حدفاصل A3 تا A14 قرار دارد ولي به گفته مسئولان شهري قم، 
مابقي كار به صورت دس��تي صورت خواهد گرفت كه به مرور اين كار 

در حال انجام است. 
معاون شهردار قم مي گويد: »از سال گذشته بنا بر اين گذاشته شد كه 
تا پايان امسال پروژه به بهره برداري برسد و در اين بين در بخش هاي 
مختلف كار شروع شد؛ به جز ايستگاه A10 مابقي تحويل پيمانكار شد و 
دو ايستگاه به صورت روباز و سه ايستگاه نيز به صورت زيرزميني احداث 

شد و همزمان مسائل تجهيزاتي و... را پيگيري كرديم.«
قاري قرآن، ركود در روند تكميل پروژه مترو را به ضرر پروژه و پيمانكار 
دانسته و ادامه مي دهد: »تأمين ناوگان موازي با قرارگاه پيش رفته تا 
بتوانيم از ظرفيت هاي مختلف روس��يه و چين در اين زمينه استفاده 
كنيم. در قرارداد مترو شرايط طوري پيش بيني شده كه اكثر تجهيزات 
جانبي اروپايي است؛ ابلاغي در اين زمينه انجام شد كه اولويت تأمين 
تجهيزات، در راس��تاي اقتصاد مقاومتي تجهيزات داخلي باشد و اگر 

مشابه داخلي وجود نداشت از كشور چين استفاده شود.«

محمدرضا هاديلو

رانت در سبوس مازندران، دامداران را فلج كرده است
مديرعامل شركت تعاوني عشايري مازندران از وجود رانت در فروش     مازندران

سبوس به دامداران اين استان خبر داد. 
صابر زيني كمرنگ شدن نقش تشكل ها در واردات و توزيع نهاده ها را مشكل اصلي بازار نهاده ها دانست 
و اظهار كرد: در حالي كه دلالان در زنجيره توليد محصولات كش��اورزي از مزرعه تا سفره مردم نبايد 
وجود داشته باشند اما متأسفانه اين واس��طه ها بخش اعظمي از وظايف تشكل ها را بر عهده گرفته اند 
و اين زنجيره را گسسته اند.  وي با بيان اينكه اگر نقش تشكل هاي مردمي دوباره در بازار پر رنگ شود 
مي توان به بهبود اوضاع اميدوار بود، تصريح كرد: در صورتي كه ارز در اختيار اين تشكل ها قرار بگيرد و 
آنها اقدام به واردات كالاها و فروش آن در بازار كنند به اين علت كه مديريت و نظارت بر آن توسط مردم 
انجام مي شود مي توان مطمئن بود كه بخش اعظمي از مشكلات بر طرف خواهد شد.  مديرعامل شركت 
تعاوني عشايري مازندران از وجود رانت در بحث محصولات حاصل از كشت گندم خبر داد و تصريح كرد: 
قيمت سبوس دولتي ۵2۰ تومان و قيمت سبوس در بازار آزاد كيلويي هزار و ۵۵۰ تومان است و اين يعني 

سبوس از درب كارخانه تا فردي كه از آن استفاده مي كند هزار تومان افزايش قيمت داشته است. 

قطارهاي تراموا به زودی در خيابان هاي يزد  
رئيس ش�وراي اس�لامي شهرس�تان يزد از اجرايي ش�دن طرح     يزد
قطاره�اي ترام�وا ب�ه ص�ورت فاينان�س در ي�زد خب�ر داد. 
حميدرضا قمي در جلسه اي كه با حضور اعضاي شوراي شهر و مدير شركت crrc چين برگزار شد، 
گفت: طبق توافقات صورت گرفته ميان طرفين به زودي قطار سبك بين شهري فاز اول در مسير مهريز 
اجرايي مي شود.  وي افزود: پيش بيني ما اين است كه براي اجراي اين طرح حدود 11۰ كيلومتر در فاز 
اول و براي فاز دوم بين بافق و تفت انجام شود.  رئيس ش��وراي اسلامي شهرستان يزد با اشاره به اينكه 
شيوه همكاري به صورت فاينانس است كه بايد با حمايت دولت انجام شود، گفت: بايد براي زيرساخت 
مناطق مورد نظر به صورت صاف و آماده، تحويل شركت چيني داده شود.  قمي با اشاره به ضرورت اجراي 
طرح هاي توسعه در يزد، تصريح كرد: با توجه به اينكه طرح قطارهاي تراموا به صورت فاينانس در يزد 
اجراي مي شود، تأمين منابع مالي اين طرح از س��وي بانك هاي عامل طرف قرارداد انجام خواهد شد.  
»يينگ چن« مدير شركت crrc چين هم ضمن ارائه توضيحات از طرح هاي اين شركت و ساخت 

قطارها، خاطرنشان كرد: اين شركت در زمينه ساخت تراموا علاقه مند همكاري با يزد است. 


